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Pełny zapis przebiegu posiedzenia

Komisji Rolnictwa i Rozwoju Wsi

– podkomisji stałej do spraw dobrostanu zwierząt gospo-
darskich i ochrony produkcji zwierzęcej w Polsce (nr 10)
12 lipca 2023 r.
Podkomisja stała do spraw dobrostanu zwierząt gospodarskich i ochrony pro-
dukcji zwierzęcej w Polsce, obradująca pod przewodnictwem posła Kazimierza 
Plocke (KO), przewodniczącego Komisji, rozpatrzyła:

– informację na temat dobrostanu bydła (mleczne i opasowe) oraz środków 
przeznaczonych na ten cel w krajowym „Planie strategicznym dla wspólnej 
polityki rolnej na lata 2023–2027”.

W posiedzeniu udział wzięli: Krzysztof Ciecióra podsekretarz stanu w Ministerstwie Rolnictwa i Roz-
woju Wsi wraz ze współpracownikami, Marcin Kucharski pracownik Departamentu Nadzoru nad 
Spółkami Krajowego Ośrodka Wsparcia Rolnictwa, Katarzyna Wysocka doradca ekonomiczny w Naj-
wyższej Izbie Kontroli, Grzegorz Anczewski doradca w Krajowej Radzie Izb Rolniczych.

W posiedzeniu udział wzięli pracownicy Kancelarii Sejmu: Dariusz Myrcha i Anna Rajewska – 
z sekretariatu Komisji w Biurze Komisji Sejmowych.

Przewodniczący poseł Kazimierz Plocke (PO):
Dzień dobry państwu. Jeszcze raz przepraszam za spóźnienie. 
Chciałbym rozpocząć nasze posiedzenie. 
Witam serdecznie pana ministra Krzysztofa Cieciórę. Witam gości. 
Stwierdzam, że mamy kworum. 
Możemy przystąpić do realizacji naszego programu. Tematem dzisiejszego posiedze-

nia naszej podkomisji jest rozpatrzenie informacji na temat dobrostanu bydła (mlecz-
nego i opasowego) oraz środków przeznaczonych na ten cel w krajowym „Planie stra-
tegicznym dla wspólnej polityki rolnej na lata 2023–2027”. To jest jedyny punkt, który 
dzisiaj chcielibyśmy z państwem omówić.
Bardzo bym prosił pana ministra o zabranie głosu.

Podsekretarz stanu w Ministerstwie Rolnictwa i Rozwoju Wsi Krzysztof Ciecióra:
Szanowny panie przewodniczący, szanowni państwo, można się pogubić, teraz odbywają 
się ostatnie posiedzenia, więc jest wszystko naraz – opóźnienie jest zrozumiałe.
Kilka dni temu przekazaliśmy państwu pismo w temacie dzisiejszej podkomisji. Ono 

w całości odpowiada na te pytania stawiane przez państwa. Myślę, że nie będę tego pisma 
i tez streszczać, bo myślę, że będą do niego pytania i dyskusja – i do niej się będziemy 
odnosić. Natomiast myślę, że kończymy ten nabór w dobrym nastroju, bo biorąc pod 
uwagę  liczby  i zainteresowanie w zakresie dobrostanu zwierząt,  to jest realny, rady-
kalny wręcz progres względem poprzednich lat. Tych wniosków zostało do nas złożonych 
naprawdę dużo. Średnia złożonych wniosków w latach poprzednich wynosiła mniej wię-
cej 46 tys. wniosków. Dokładnie 46,5 tys. wniosków zostało złożonych w zeszłym roku, 
podobna liczba w 2021 r., w 2020 r. było to 42 tys. wniosków. W tej kampanii w terminie 
– co też jest ważne – do 30 czerwca złożono prawie 91 tys. wniosków. To jest naprawdę 
duży progres. Szczególnie jeśli spojrzymy na to pod kątem liczby zwierząt objętych tym 
dobrostanem. Oczywiście mówię to z uwzględnieniem cykli, bo ekoschematy uwzględ-
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niają cykle produkcyjne, szczególnie w przypadku drobiu. Z uwzględnieniem tych cykli 
ekoschematy  będą  obejmować  i docierać  do 27 mln  zwierząt  hodowanych w Polsce. 
W latach poprzednich dobrostan docierał zaledwie do niecałych 2 mln zwierząt, więc 
ten progres również jest radykalnie odczuwalny.
Cały budżet, który przeznaczyliśmy na tę nową perspektywę, na dobrostan, wynosi 

4,6 mld zł i jest to największa kwota przeznaczona na dobrostan w całej Europie. Dokład-
nych kwot dotyczących tego sezonu, tego okresu rozliczeń jeszcze nie mamy, bo dzisiaj 
dokładnie obliczamy wszystkie te praktyki, za które będziemy płacić hodowcom. Nato-
miast jesteśmy przekonani, że te pieniądze, które zostały założone, będą w znacznym 
stopniu przekazywane hodowcom. Wydaje się, że ten ambitny cel wspierania dobrostanu 
w Polsce będzie realnie, sukcesywnie wdrażany w życie.
Szanowni państwo, oczywiście należy być ostrożnym i brać pod uwagę różne czynniki, 

jakie mogą się pojawić, ale te dane, które teraz przedstawiłem, są całkiem obiecujące 
i wydaje się, że te decyzje, które podjęliśmy, zmierzają w dobrym kierunku. Będą one 
sprzyjać dwóm podstawowym celom. Ten podstawowy to oczywiście dobrostan, wspiera-
nie zwierząt, podnoszenie jakości hodowli, podnoszenie komfortu hodowanych zwierząt. 
Drugi cel to wspieranie hodowców, wzmacnianie tej gałęzi polskiego rolnictwa. Dzisiaj 
jesteśmy na dobrej drodze, aby te dwa cele realizować. Dziękuję.

Przewodniczący poseł Kazimierz Plocke (PO):
Dziękuję panu ministrowi. 
Przechodzimy do dyskusji. Proszę bardzo, pan poseł Górski.

Poseł Maciej Górski (PiS):
Dziękuję, panie przewodniczący. 
Panie ministrze, czy możemy prosić o zestawienie dotyczące układu województw – 

ile wniosków na które gatunki zostało złożonych? Najlepiej proszę przesłać na mejla, 
żebyśmy mieli tę informację. 
Wcześniej padło, że 97% wniosków zostało złożonych w terminie, więc pewnie w tej 

dogrywce wiele się nie zmieni. Powiedzmy, że to są takie dane prawie że ostateczne.
Poprosimy o to zestawienie, żeby móc operować liczbami, konkretami, mieć ten cało-

ściowy obraz i ewentualnie za rok mieć co porównywać. Dziękuję.

Przewodniczący poseł Kazimierz Plocke (PO):
Bardzo proszę, panie ministrze, jeżeli można prosić o odpowiedź.

Zastępca dyrektora Departamentu Płatności Bezpośrednich Ministerstwa Rolnictwa 
i Rozwoju Wsi Magdalena Nowicka:

Przepraszam, panie pośle, rozumiem, że pan sobie życzy tę informację w układzie woje-
wództw. Podaliśmy już taką informację dla całego kraju. Według województw, tak?

Poseł Maciej Górski (PiS):
Według województw i według gatunków. Wiemy, że w tym roku w ekoschematach były 
dołożone zwierzęta, grupy. Prosilibyśmy więc o taki kompleksowy materiał.
W układzie województw każdy poseł patrzy na swój region i porównuje to, co widzi.

Zastępca dyrektora departamentu MRiRW Magdalena Nowicka:
Dobrze.

Przewodniczący poseł Kazimierz Plocke (PO):
Dziękuję bardzo. 
Kto jeszcze z państwa chciałby zabrać głos? Może ktoś ze strony społecznej, z izby? 

Wszystko jest jasne? Bardzo proszę panie pośle.

Poseł Maciej Górski (PiS):
Czy jest dyskusja na temat dygresywności, liczby sztuk DJP 150 i powyżej? Czy przed-
stawiciele branży rolnej, hodowcy zabiegają o zniesienie limitów, zmianę limitów, czy 
ministerstwo stoi na stanowisku, że te limity są dobrze skrojone?
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Podsekretarz stanu w MRiRW Krzysztof Ciecióra:
Ta dyskusja oczywiście trwa. Do nas docierają różne propozycje. Natomiast dzisiaj nie 
planujemy zmian w tym zakresie.

Przewodniczący poseł Kazimierz Plocke (PO):
Dziękuję bardzo. 
Kto jeszcze z państwa chciałby zadać pytanie? Na pewno nikt?

Poseł Maciej Górski (PiS):
Panie przewodniczący, pan teraz powinien zapytać.

Przewodniczący poseł Kazimierz Plocke (PO):
Mam tylko takie techniczne pytanie. Chciałem się spytać, jaka będzie wartość ekosche-
matu w przypadku  bydła mlecznego  i bydła  opasowego na jedno  gospodarstwo. Czy 
macie państwo takie wyliczenia?
Licząc płatności bezpośrednie, to jest oczywiste, natomiast w przypadku ekoschema-

tów są dodatkowe płatności. Pan minister wprowadził nas w klimat, mówiąc, że 97% 
gospodarstw złożyło wnioski o ekoschematy, z tego co pamiętamy.

Podsekretarz stanu w MRiRW Krzysztof Ciecióra:
Wniosek o ekoschematy złożyło dokładnie 98,5%. Te dane nie były  jeszcze aktualne, 
bo okazało się, że przez weekend można było  to jeszcze czynić – 98,5% gospodarstw 
uprawnionych do złożenia wniosku złożyło wniosek. Wniosków dotyczących ekosche-
matów zostało złożonych dokładnie 537 tys., z czego 91 tys. wniosków dobrostanowych. 
Rozumiem podtekst pytania pana przewodniczącego. Nie wszyscy  rolnicy  złożyli 

wniosek  o dobrostan,  natomiast  zdecydowana większość,  98,5%, w terminie  złożyła 
wniosek o płatności bezpośrednie w tej kampanii.

Przewodniczący poseł Kazimierz Plocke (PO):
Na dziś nie jesteśmy w stanie powiedzieć czegoś na temat szacunków: jaka to będzie wartość, 
kwota na jedno gospodarstwo? Jeżeli na przykład rolnik ma dziesięć, dwadzieścia krów…

Zastępca dyrektora departamentu MRiRW Magdalena Nowicka:
Jedna taka informacja ogólna. Rozliczamy dobrostan według stanu średniookresowego, 
średniorocznego zwierząt w gospodarstwie. Nawet gdybyśmy w tym momencie zoba-
czyli, ile tych zwierząt było w gospodarstwach, które do tej pory złożyły wnioski, to nie 
przesądza,  ile  tych  zwierząt  będzie  na koniec.  Będziemy  to podsumowywać  dopiero 
po upływie roku. Płacimy za tyle opasów, ile było w gospodarstwie średniorocznie, przy-
kładowo w okresie całego roku. W przypadku świń tyle, ile tuczników zostało sprzeda-
nych z gospodarstwa, a to się różni.
W tej  chwili  możemy  opierać  się  tylko  na pewnych  szacunkach  opierających  się 

na tym, co w tych uprawnionych gospodarstwach się działo. Nie mając nawet podsta-
wowych danych  co do tego,  ile  tych  zwierząt będzie koniec końców utrzymywanych 
w tych gospodarstwach, nie robimy szacunków takich profili, jakie są średnie pogłowia 
w danych wnioskujących gospodarstwach.
Na razie po otrzymaniu wniosków jedyne, co moglibyśmy zobaczyć, to ile było tych 

zwierząt w gospodarstwach w okresie od marca do czerwca – a my rozliczamy to w skali 
roku. Robienie takich szacunków jest przedwczesne.
Próbujemy oszacować, jak wyglądamy z zapotrzebowaniem na środki. Wygląda na to, 

że mieścimy się w limicie. Ta wartość punktów w przypadku ekoschematów rozliczanych 
w oparciu o liczbę punktów zdobytych za realizację poszczególnych praktyk w gospodar-
stwie pozostanie taka, jaka była.

Przewodniczący poseł Kazimierz Plocke (PO):
Dziękuję za wyjaśnienia. 
Czy jeszcze ktoś z państwa?
Jeśli nie ma pytań, to zamykam nasze posiedzenie. 
Dziękuję za spotkanie. Do zobaczenia na kolejnym posiedzeniu.


